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 سخنگوی وزارت امور خارجه:
  در موضوع مذاکرات

توپ در زمین طرف غربی است

 سخنگوی وزارت امورخارجه در ارتباط با روابط ایران 
و مصر اظهارداشت: همان  طور که می  دانید در حاشیه 
اجلاس اخیر بغداد۲ در کشور اردن و در چارچوب 
گفت  وگوهایی در حاشیه این اجلاس بین مقامات 
شرکت کننده انجام شد. آقای امیرعبداللهیان گفت  وگوی 
کوتاهی با آقای عبدالفتاح السیسی رئیس  جمهوری 
مصر انجام دادند. گفت  وگوی صورت گرفته گفت  وگوی 
مثبتی بود. ناصر کنعانی گفت: اخیرا نیز گفت  وگوهایی در 
سطوح دوجانبه در مورد موضوعات کنسولی مورد توجه 
دو کشور صورت گرفته و در این گفت  وگوها این توافق 
صورت گرفت که این گفت  وگوها در مورد موضوعات 
کنسولی مشترک و مورد توجه دو کشور ادامه پیدا کند. 
وی با بیان اینکه دفاتر حافظ منافع دو کشور در تهران 
و قاهره فعال هستند و دوطرف مشکلی برای گفت  وگو و 
دیدار ندارند، تصریح کرد: دولت عراق و مشخصا آقای 
السودانی نخست وزیر این کشور اخیرا اعلام کرده است 
که بغداد جهت کمک به شکل  گیری گفت  وگو بین 
مقامات ایران و قاهره آمادگی دارد که مساعدت کند. ما از 
چنین ابتکارات مثبتی که به تقریب دیدگاه  های مشترک 
میان ایران و کشورهای دیگر از جمله مصر می  انجامد 
استقبال می  کنیم. ایران از هر نوع تحول و تحرک مثبتی 
که به شکل گیری فضای مثبت در روابط ایران و مصر 
منجر شود استقبال می  کند و به ابتکارات سازنده در 
این زمینه واکنش مثبت نشان می  دهد. سخنگوی 
وزارت خارجه در ارتباط با گفت  وگوهای ایران و عربستان 
و آخرین تحولات در این ارتباط با توجه به گفت  وگوی 
کوتاه وزیران امورخارجه دو کشور در حاشیه اجلاس 
بغداد۲ بیان کرد: در مجموع فضا مثبت است و می  توان 
امیدوار بود که مبتنی بر گفت  وگوهای ادوار گذشته 
در بغداد و همچنین گفت  وگوی کوتاه مثبت و توام با 
حسن نیت وزرای خارجه دو کشور در امان بتوانیم با 
کمک  های دولت عراق در آینده شاهد برگزاری دور جدید 
گفت  وگوها باشیم. سخنگوی وزارت خارجه در مورد 
تصمیم طالبان برای ایجاد محدودیت و ممنوعیت برای 
تحصیل زنان در حوزه  های تحصیلات تکمیلی و اعلام 
آمادگی برخی از دانشگاه  های ایران برای ارائه خدمات 
و ارائه آموزش به دانشجویان دختر افغانستانی عنوان 
کرد: دیدگاه جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با مسائل 
افغانستان در سطوح مختلف بیان شده است و آقای 
کاظمی قمی به عنوان نماینده ویژه رئیس  جمهور در امور 
افغانستان به خوبی و به صورت کامل مواضع ایران را در 
مورد تحولات افغانستان باردیگر بیان کرده است. وی در 
مورد سفر اخیر وزیر خارجه کشورمان به عمان و دیدارش 
با پادشاه این کشور و همچنین برخی از اخبار منتشر شده 
در ارتباط با ابتکارات سلطان عمان در خصوص مذاکرات 
رفع تحریم  ها با بیان اینکه آقای امیرعبداللهیایان در این 
سفر پیام کتبی رئیس  جمهور را تحویل سلطان عمان 
دادند، تاکید کرد: دو کشور ایران و عمان موضوعات 
مشترک زیادی برای گفت  وگو و تبادل نظر دارند. عمان 
با نگاه به رویکرد توام با حسن نیت برای نقش  آفرینی 
مثبت درباره برخی موضوعات طرف مشورت تهران بوده 
و ابتکاراتی را بیان کرده و ایران نیز دیدگاه  های خود را در 
این زمینه مطرح کرده است. رئیس دستگاه دیپلماسی 
در خصوص موضوع احیای برجام و آخرین روند مذاکرات 
رفع تحریم  ها تصریح کرد: در حاشیه کنفرانس بغداد 
۲ ملاقات  هایی میان نمایندگان ایران و اتحادیه اروپا 
برگزار شد و موضوع مذاکرات رفع تحریم  ها یکی از 
مسائلی بود که در این نشست مورد گفت  وگو قرار گرفت. 
این اتفاق نظر وجود داشت که باید تعاملات با هدف 
فعال سازی و جمع بندی مذاکرات بین دوطرف ادامه پیدا 
کند. تبادل پیام کماکان در سطوح مختلف ادامه دارد. 
کنعانی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران برای 
جمع بندی مذاکرت رفع تحریم  ها براساس پیش  نویس 
بسته مذاکراتی که نتیجه ماه  ها مذاکرات سخت و فشرده 
است، با رعایت خطوط قرمز خود آمادگی کامل دارد اما 
این آمادگی دائمی نیست و اکنون توپ در زمین طرف 
غربی است. ما به طرف  های مقابل توصیه می  کنیم که با 
پرهیز از سیاسی کاری و اتخاذ رویکرد سازنده و واقع بینانه 
تصمیمات سیاسی لازم را برای حصول توافق و اعلام 
آن بگیرند. سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی 
ایران ادامه داد: اگر طرف  های غربی تصور می  کنند که 
می  توانند با فشارهای سیاسی و با فضاسازی  های روانی و 
تبلیغاتی، امتیازات بیشتری را در مذاکرات رفع تحریم  ها 
بگیرند قطعا سخت در اشتباه هستند. سخنگوی وزارت 
امورخارجه همچنین در مورد نقش آمریکایی  ها در ترور 
سردار سلیمانی و پیگیری این موضوع از سوی ایران 
تاکید کرد: ما موضوع اقدام دولت آمریکا در ارتباط با 
ترور سردار سلیمانی را اقدام تروریستی سازمان یافته 
دولت آمریکا تلقی می  کنیم. وی در این ارتباط ادامه داد: 
جمهوری اسلامی ایران اقدام دولت آمریکا را تروریستی و 
نقض منشور سازمان ملل متحد، قوانین و مقررات عرفی و 
آمرانه بین  المللی تلقی می  کند، بنابراین مسئولیت دولت 
آمریکا، رئیس  جمهور وقت این کشور و تک  تک مقامات و 
مسئولانی که در این ارتباط نقش مستقیم و غیرمستقیم 
داشته  اند، مشخص است. کنعانی خاطرنشان کرد: 
جمهوری اسلامی ایران از همه سازوکارهای مشروع و 
قانونی و شناخته شده برای به محاکمه کشاندن مجرمان 
این اقدام تروریستی استفاده می  کند و در این زمینه 

اقدامات خود را تکمیل می  کند و ادامه خواهد داد.

گــــزارش

نگــــره
 دلتنگی اصلاح طلبان برای سردار سلیمانی

 کدخدایی: اتباع حدود ۳ 
الی ۴ کشور در ترور سردار 

سلیمانی دخیل بودند
  آرمان ملی: سالگرد شهادت سردار 
قاسم سلیمانی است. رئیس کمیته ویژه 
پیگیری حقوقی و بین المللی پرونده 
ترور و شهادت حاج قاسم سلیمانی در 
وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه این 
پرونده، پرونده مهمی است و متهمان 
زیادی دارد که در حوزه اجرای این ترور 
دخیل بوده اند، تصریح کرد: اسامی آنها 
به دادسرا ارائه شده است، در واقع تعداد 
کسانی که در اجرای این جنایت مباشر 
بودند و یا مساعدت کردند زیاد هستند 
و اسامی تعداد زیادی از آنها در اختیار 
مقامات قضائی ایران قرار گرفته است. 
عباسعلی کدخدایی با بیان اینکه این 
افراد اتباع حدود 3 الی 4 کشور هستند، 
اظهارکرد: فرودگاه عراق توسط برخی 
از شرکت های خارجی اداره می شود و 
افرادی که از این ترور اطلاع داشته اند، در 
اجرای آن کمک کرده اند و یا مقدمات آن 
را فراهم کرده اند، اتباع برخی از کشورها 
هستند و همانطور که اشاره کردم در 
متن کیفرخواست با توجه به میزان 
اتهامی که متوجه آنها بوده است تقاضای 
مجازات خواهد شد. کدخدایی در پاسخ 
به این سوال که همانطور که شما اشاره 
کردید تعدادی از عوامل و مباشران 
این ترور از اتباع کشورهای همسایه 
هستند و آیا ایران می تواند دادگاهی 
علیه آنها تشکیل دهد؟ آیا دسترسی به 
آنها وجود دارد؟ جدا از این موضوع که 
مقامات آمریکایی که مسئولیت مستقیم 
در این پرونده دارند دارای مصونیت 
سیاسی نیز هستند، خاطرنشان کرد: 
ما در حوزه بین الملل در این ارتباط 
چند بحث داریم. یکی حضور متهم در 
کشور محل رسیدگی جرم است و یکی از 
مسائل ما این است که ما چقدر می توانیم 
به متهمان این پرونده دسترسی داشته 
باشیم و موضوع دیگر بحث مصونیت 
سیاسی برخی از افراد دخیل در این 
قضیه است. از نظر ما مصونیت آنها تا 
زمانی است که این افراد اقدام به انجام 
اینگونه اقدامات تروریستی نکنند و 
افراد نمی توانند اقدام به انجام جنایت 
کنند و خود را در پس مصونیت سیاسی 
پنهان کنند. وی ادامه داد: فکر می کنم 
موازین حقوق بشری نیز اجازه نمی دهد 
که مقامات یک کشور در پس مصونیت 
بتوانند اقدامات اینگونه ای مرتکب شوند. 
کدخدایی افزود: در مود اجرای حکم 
نیز ان شاءا... زمانی که حکم صادر شد، 
پیش بینی های لازم برای اجرای صحیح 

احکام انجام می شود.
در  سلیمانـــی  ســـردار   

نگاه اصلاح طلبان 
گرو  در  همدل  اصلاح طلبان   
دارند  و  داشته  حاج قاسم سلیمانی 
مانند محمد عطریانفر، فعال سیاسی 
و  شخصیت  درباره  که  اصلاح طلب 
رفتار شهید سلیمانی اظهارکرد: شهید 
سلیمانی از مرزبندی ها و خط کشی های 
سیاسی فاصله گرفت و آن رویهّ ها را 
به رسمیت نشناخت. وی تاکید کرد: 
سردار سلیمانی عمیقا به باور اولیه خود 
نسبت به اصول انقلاب پایبند ماند و به 
قاطبه اقشار مردم به عنوان ولی نعمتان 
حکومت توجه می کرد و دغدغه های 
شهروندان را با حضور در بین آنان با رگ 
و پوست حس می کرد و درصدد رفع آن 
بر می آمد. وی گفت: شهید سلیمانی 
عزیز هیچگاه نلغزید و از مسیر ایمان و 
اخلاص و مجاهدت  و مقاومت خارج نشد 
و اتفاقا به خاطر همین رویکرد ازسوی 
برخی هم ردیفان خود که با آنان در 
دلبستگی های دنیوی جدیدالولاده  و 
دشمنی های ناصواب با رقبا همراهی 
نمی کرد،  مورد نقد قرار می گرفت. از 
به خواست و  سویی شهیدسلیمانی 
مشیت خدا برگزیده شد تا تجربه ای 
فرامرزی و تاریخی بزرگی به دست آورد. 
وی بنا به مسئولیت دودهه ای که در 
سپاه قدس داشت، با مردم، فرهنگ و 
آداب دیگر ملت های منطقه آشنایی 
پیدا کرد. نقش آفرینی شهید بزرگوار و 
فرمانده سپاه قدس از مناسبات محدود 
و متغیرهای امنیت داخلی ایران به 
سمت ایفای نقش  برون مرزی تغییر 
وارتقاء یافت. 3 دیماه  اسحاق جهانگیری 
در سفر به عتبات عالیات سری هم به 
شهادت گاه سردار حاج قاسم سلیمانی 
اول  معاول  جهانگیری  اسحاق  زد. 
رئیس جمهور در دولت روحانی نوشت: 
»وقتی دلت از غصه ها و رنج های مردم 
می گیرد و نگران آینده کشور و مردم 
می شوی، احساس نیاز بیشتری در 
پناه آوردن به معنویت پیدا می کنی. در 
این حال و هواست که به زیارت عتبات 
عالیات در نجف، کربلا و کاظمین آمدم-

اولین سفر خارجی بعد از حدود ۱۷ ماه 
دوری از مسئولیت دولتی. سری هم به 
شهادت گاه سردار سلیمانی عزیز زدم، 

سخت متأثر شدم. 

  آرمان ملی- حمید شجاعی: امروزه جامعه 
به این باور رسیده که شبکه  های اجتماعی بخش 
مهمی از زندگی مردم را تشکیل می  دهند و با 
پیشرفت و توسعه این شبکه  ها اساسا رقیبی 
قدرتمند برای رسانه  های رسمی دیداری و 
شنیداری پیدا شده و کم  کم جایگاه خود را در 
میان جامعه پیدا کرده  اند که بدون محدودیت و 
در آن واحد تمامی اطلاعات و اخبار را در اختیار 
مردم از هر قشر و گروهی قرار داده  اند. این در 
حالی است که بی  شک رسانه  های مجازی تاثیر 
بسیاری نیز در حوزه  های مختلف بر جامعه 
می  گذارند و به همین جهت نیز مطرح می  شود 
که حکومت  ها با نوع مواجهه باز با شبکه  های 
اجتماعی و ایجاد فضای رقابت می  توانند اعتماد 
جامعه را نسبت به رویکرد خود در خصوص 
شبکه  های اجتماعی افزایش دهند. با این حال در 
جهت مقابل برخوردهای سلبی و محدودنگرانه به 
شبکه  های اجتماعی بدون توجه به نوع دیدگاه 
و تفکر جامعه موجبات کاهش اعتماد جامعه را 
فراهم می  آورد. چه اینکه بارها و بسیار تاکید شده 
که اگر هم قرار است فرآیندهایی پیاده  سازی شود 
یا اقدامی صورت گیرد نخست باید نسبت به آن 
موضوع نوعی اقناع گری در جامعه به وجود بیاید 
و سپس شاهد انجام آن اقدام باشیم. حال اگر این 
رویه را به شرایط فعلی جامعه و وضعیت شبکه  های 
اجتماعی جامعه تعمیم دهیم، خواهیم دید که 
این اقناع گری صورت نگرفته و برخی اقدامات در 
این حوزه نیز موجبات نارضایتی مردم را به همراه 
داشته است. چنانکه زمان فیلترینگ تلگرام نیز 
همین رویه پیش گرفته شد و پس از صحبت  های 
بسیار پیرامون اجرای طرح صیانت بالاخره پس 
از اتفاقات و تحولات رخ داده در چند ماه اخیر 
پلتفرم  های اینستاگرام و واتساپ نیز به جمع 
پلتفرم  های فیلتر شده پیوستند. هر چند که پس 
از چندی مطرح شد که این شرایط موقتی است و 
پس از ایجاد امنیت و آرامش در جامعه همه چیز 
به روال سابق باز خو اهد گشت و شاهد رفع فیلتر 
این پلتفرم  ها خواهیم بود؛ اما هنوز هم پس از 
بازگشت جامعه به وضع عادی و آرامش نه تنها 

تغییری در وضعیت این پلتفرم  ها ایجاد نشده 
بلکه جسته و گریخته صحبت  هایی هم مبنی بر 
عدم برداشتن فیلترینگ مطرح می  شود. جالب 
اینکه در چنین شرایطی که جامعه از ابزارهای 
مختلفی همچون فیلترشکن  ها که بازار خوبی طی 
ماه  های اخیر پیدا کرده برای دورزدن فیلترینگ 
استفاده می  کند حساب کاربری رئیس  جمهور در 
اینستاگرام تیک آبی دریافت کرده که این مساله 
با واکنش  های زیادی هم روبه  رو شده است. حال 
باید دید بالاخره نوع سمت  گیری و مواجهه دولت 
و نهادها در خصوص پلتفرم  های فیلتر شده چه 

خواهد بود.
  در کنار آقای قالیباف پیگیر بحث رفع 

فیلتر هستیم
 یک عضو کمیسیون امور داخلی و شوراها در 
مورد امکان رفع فیلترشدن شبکه  های اجتماعی 
اظهارداشت: تصمیمی که راجع به فیلترشدن 
اینستاگرام و واتساپ گرفته شد این بود که با 
توجه به مواردی که در کشور اتفاق افتاد تا آرام 
شدن شرایط این شبکه  ها فیلتر بماند. با توجه 
به اینکه الان به سمت آرامش رفته  ایم با یک 

راهکار درست و منطقی می  توانیم از این بحث 
عبور کنیم و اجازه دهیم که دسترسی  ها بیشتر 
شود و در کنارش با یک برنامه دقیق و عالمانه 
بین پلتفروم  های داخلی و خارجی رقابت ایجاد 
کنیم و کمک کنیم که مردم با انتخاب و اطمینان 
خاطر در شبکه  های داخلی حضور داشته باشند. 
جلال رشیدی کوچی با بیان این مطلب گفت: 
ما با این شیوه فیلترکردن مخالف هستم چون 
بارها این اتفاق افتاده است و ما جوابی نگرفتیم. 
پیشنهادم به مجموعه تصمیم گیر این است که 
علاوه بر اینکه اینستاگرام و   واتساپ را رفع فیلتر 
کنند حتی توئیتر و یوتیوپ را هم رفع فیلتر کنند 
و در کنارش قانونی را مصوب کنیم کسانی که 
تخلف می  کنند و مرتکب جرمی می  شوند و 
به دنبال اتفاقات نامبارک در کشور هستند آنجا 
را رصد و با آنها برخورد کرد. وی ادامه داد: قطعا 
فیلترکردن برای حل مشکلاتی که ما با آنها دست 
به گریبان هستیم راهگشا نیست و این به مرور 
زمان ثابت شده است. اینکه شبکه اینستاگرام 
و واتساپ فیلتر شده است تصمیم شورایعالی 
امنیت ملی بوده است که به دلیل مسائل امنیتی 

اتخاذ شده است و این تصمیم به گفته این عزیزان 
تا زمانی که شرایط کشور آرام شود برقرار است و 
الان که کشور آرام شده است باید رفع فیلتر شوند. 
نماینده مرودشت در مجلس خاطرنشان کرد: 
ما در کنار آقای قالیباف در حال پیگیری بحث 
رفع فیلتر هستیم، ولی هنوز جواب و   نتیجه  ای 
نگرفته  ایم. اینکه آیا رفع فیلتر می  شود را باید از 

کسانی پرسید که تصمیم گرفتند.
  رضایت مردم اصل است

تاثیر  در خصوص  رسانه  کارشناس   یک 
فیلترینگ و محدودیت  ها بر شبکه  های اجتماعی 
و تاثیر آن بر جامعه اظهارداشت: اگر از زاویه 
ارتباطات اجتماعی به مساله بنگریم امروز دو نگاه 
جامعه داریم؛ یک نگاه سنتی و یک نگاه مدرن که 
در نگاه مدرن وسایل ارتباط جمعی یا رسانه  های 
همگانی یک پدیده اجتماعی لازم برای جامعه 
است. یعنی در کنار توسعه سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و... وسایل ارتباط جمعی هم با آنها 
توسعه پیدا می  کند. اسماعیل قدیمی به »آرمان 
ملی« گفت: کارکردهای وسایل ارتباط جمعی 
متناسب با کارکردهای اجزاء یک اجتماعی را 
می  توان تصور کرد. وقتی با این نگاه به این مساله 
نگاه کنیم در جامعه مدرن همه به این متکی 
می  شوند که مردم را به عنوان هر نوع اندیشه ورزی، 
تصمیم  گیری، جهت گیری و در نهایت تحلیل 
اجتماعی در نظر بگیرند. این استاد دانشگاه بیان 
کرد: اگر رضایت ملت، تقسیم کار و نهادینه سازی 
را به عنوان مدرن شدن این نهادها و نقش پذیری 
مردم در جامعه در نظر بگیریم دیگر چیزی به نام 
بحران اجتماعی، نارضایتی و... پدید نمی آید. چرا 
که وسایل ارتباط جمعی در جامعه مدرن به عنوان 
یک نهادشناخته می  شوند که منطق شان این است 
که جامعه نسبت وسایل ارتباط جمعی حقوق 
و تکالیفی دارد. وی تصریح کرد: در نگاه مدرن 
رضایت مردم اصل است و همه بسیج می  شوند 
که رضایت مردمی را جلب کنند. لذا در چنین 
شرایطی همه مردم احساس مشارکت و اعتماد 
دارند. شاه کلید فهم وسایل ارتباط جمعی حس 

مشترک و اعتماد عمومی است.

واکنش ستاد امر به معروف به مجازات بدحجابی 

ما فروشگاه  ها را پلمب نکردیم!   
     مشتری رعایت کند؛ دغدغه فروشنده را داشته باشد

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: در روزهای پیش از 
اعتراضات،برخی ابزارهایی برای برخورد با عدم رعایت حجاب 
توسط برخی مسئولان مورد استفاده قرار می  گرفت. یکی از روش  ها 
ارسال پیامک  های کشف حجاب بود. این روش در گذشته به این 
صورت اعمال می  شد که در صورت »کشف حجاب« راننده و یا 
هریک از سرنشین  های خودرو، پیامک اخطار برای مالک خودرو 
ارسال می  شد و در صورت تکرار فعل، پلاک خودرو در لیست 
توقیف نیروی انتظامی قرار می  گرفت. در مرحله بعدی، مالک 
خودرو با همراه داشتن مدارک به مقر پلیس امنیت اخلاقی مراجعه 
کرده و با امضای یک تعهدنامه، خودرو را از لیست توقیف خارج 
می  کرد. در صورت تکرار، حبس و یا جزای نقدی برای مجرم در 
نظر گرفته می  شد. حالا، ارسال پیامک کشف حجاب متوقف نشده، 
اما قسمت »پیگیری انتظامی و قضائی« از نسخه  های تازه حذف 
شده است. آمران به معروف و ناهیان از منکر حالا در پیامک  های 
بی  حجابی تنها به یک تذکر اکتفا می  کنند. عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس هم تاکید داشت که »قانون حجاب سرجای 
خودش است.« حسین جلالی در خصوص نحوه اجرای این قانون 
بیان کرد: »اصلا هیچ  گونه مواجهه فیزیکی در این طرح وجود 
ندارد و تقابلی صورت نمی  گیرد. تذکر شفاهی هم داده نمی  شود. 
هیچ برخورد و دستگیری هم صورت نمی  گیرد. این کار از طریق 

مدیریت هوشمند انجام می  شود.«
  اتوبوس سوار نشوند

 اما برخی خواستار رفتار جدی  تر با آنانی هستند که حجاب 
را رعایت نمی  کنند مانند عضو شورای شهر تبریز که می  گوید: 
»دستور صریح منع سوارشدن افراد بی  حجاب به اتوبوس  ها را 
صادر کنید.« تصمیم مهم  تر به پلمب مراکز تجاری وتفریحی باز 

می  گردد مانند ۲ دیماه که مجتمع بزرگ گردشگری رفاهی مهر و 
ماه واقع در کیلومتر ۶ بزرگراه قم - تهران به  دلیل آنچه بی  حجابی 
و بی توجهی به تذکرات اعلام گردید، پلمب شد.« . پیش از آن 
هم در ۲۱ آذرماه دادستان عمومی و انقلاب قزوین از پلمب یک 
فروشگاه البسه با فروشندگان کشف حجاب  کرده خبر داد. در 
همین راستا حسن کیا، وکیل دادگستری به خبرآنلاین می  گوید: 
»ما یک اصل کلی داریم به نام اصل شخصی بودن جرم و مجازات، 
توجه داشته باشید، قانون  گذار گفته است مجازات یا برای مباشر 
جرم است، یا شرکای جرم، یا معاون جرم به عنوان کسی که انجام 
جرم را تسهیل کرده است، به جز این افراد نمی  توانیم کسان دیگر 

را مجازات کنیم.«
  ما کاره  ای نبودیم

 اما چه نهادی متولی پلمب این مراکز است؟ سخنگوی ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر می  گوید: »متولی این موضوع ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر نیست؛ دستگاه  های مختلفی از جمله 
پلیس اماکن و اصناف مختلف در این زمینه مسئولیت دارند و کار 
را هم پیش می  برند. این روند با هماهنگی  هایی که پلیس، دستگاه 
قضائی و مجموعه  های دیگر دارند، انجام می  شود؛ معمولا دستور 
مقام قضائی را می  خواهد و گزارشی که پلیس راجع به این موضوع 
می  دهد، تذکر می  دهند. خیلی از این واحدهای صنفی تذکرهای 
متفاوت دریافت کرده  اند و به آنها گفته شده که توجه کنند.«، اما 
آیا فروشنده باید به  خاطر عدم حجاب مشتری با پلمب مواجه شود؟ 
حجت  الاسلام و المسلمین سیدعلی خانمحمدی اظهارکرد: اگر 
مشتری دغدغه فروشنده و کسب وکار او را دارد، باید خود مردم 
رعایت کنند. شهروند باید متوجه باشد که در این شرایط اقتصادی 
با بی  قانونی برای مغازه دار مشکل ایجاد می  کند« وی افزود: »فیلم 
داریم که طرف به آنجا رفته و مغازه دار گفته که من این کار را انجام 

نمی  دهم؛ یا مثلا به کسی ارتباط ندارد. این قابل پذیرش نیست. 
اگر بخواهیم قانون مداری را در کشور پیش ببریم، باید آحاد 
مختلف مردم رعایت کنند. در این شرایط اقتصادی، شهروندی 
که حاضر می  شود باید متوجه باشد که با بی  قانونی دارد مشکلی 
را برای مغازه دار و یا فروشنده ایجاد می  کند.« وی گفت: »بحثی 
که وجود دارد پیگیری می  شود، اولویت را دستگاه  های دولتی و 
اداری کشور قرار داده  ایم. سازمان هواپیمایی کشور موظف شده 
پروتکل  ها و دستورالعمل  هایی که در این زمینه داده شده را رعایت 
کند. بالأخره بحث رعایت شئونات اسلامی در قوانین اداری کشور 
هست و بحث این است که از دستگاه  های اداری شروع شود که 
دارد پیگیری  ها انجام می  شود و نامه نگاری و دستورالعمل این 
زمینه  ها دارد می  رود.« سخنگوی ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر اظهارکرد: »ما نمی  توانیم بگوییم رها کنیم یک عده کشف 
حجاب کنند و هیچ کاری هم نداشته باشیم و هیچ توجهی نسبت 
به این قضه نشود. ولی بحث دستگاه  های اداری مهم است، در 
اولویت قرار داده  ایم و داریم دنبال می  کنیم. درخواست ما این 
است که توجه شود اقشار مختلف مردم دارند این را مطالبه 
می  کنند. در وصیت نامه شهدا بعد از توجه به بحث ولایت فقیه و 
رهبری، بیشترین توصیه را در حوزه عفاف و حجاب و عفت عمومی 
داشته  اند. یعنی مردم توجه داشته باشند که مسأله فقط شال و 
روسری و مسائل اینچنین نیست و بحث  های جدی  تری در این 

زمینه هست که دارد کار می  شود.«
  آغاز از ادارات

 سخنگوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر اشاره به آن دارد 
که در حال پیگیری بحث حجاب در دستگاه  های دولتی و اداری 
کشور هستند و برخی به تشویق این راهکار مشغولند. مانند آیت  ا... 
محمدرسول فلاحتی امام جمعه رشت موضوع عفاف و حجاب را 
یکی از مباحث حوزه شورای فرهنگ عمومی عنوان کرد و گفت: 
اساس تصمیمات این شورا قرار شد تا موضوع حجاب و عفاف از 
ادارات استان آغاز شود و رویکردها هم به موضوع متفاوت باشد 
ضمن اینکه در سایر بخش  ها هم ورود خواهد شد ضمن اینکه مقرر 
شد تا در جلسه آینده شورای فرهنگ عمومی گزارشی از وضعیت 

حجاب و عفاف ادارات ارائه شود.«

 
»آرمان ملی« رویکردها به فضای مجازی و شبکه  های اجتماعی را بررسی می  کند: 

رضایت مردم در پایان فیلترینگ
   جلال رشیدی کوچی:فضا آرام شده، »اینستاگرام« و »واتساپ« باید رفع فیلتر شوند

    اسماعیل قدیمی در گفت  وگو با »آرمان ملی«:شاه کلید فهم وسایل ارتباط جمعی حس مشترک و اعتماد عمومی است
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  اصلاحات
  بر مبنای 

همفکری است

    
  آذر منصوری

  حق فعالیت حزبی 
ندارد 

  پیرو برگزاری مجمع عمومی و انتخابات شورای مرکزی 
حزب اتحاد ملت، رسانه ها گزارش کردند که آذر منصوری به 
دبیرکل حزب انتخاب شده است. ایرنا با ادعای اینکه وی حق 
فعالیت حزبی ندارد، نوشته است: روز یکشنبه جهت پیگیری 
این موضوع در گفت وگویی با عبدا... مرادی، مدیرکل سیاسی 
وزارت کشور این موضوع را جویا شد. دبیر کمیسیون ماده ۱۰ 
نحوه فعالیت احزاب و گروه های سیاسی با بیان سوابق موجود 
در مصوبات کمیسیون فراقوه ای در این زمینه، گفت: عضویت 
آذر منصوری در شورای مرکزی این حزب، در گذشته مورد 
بررسی کمیسیون قرار گرفته بود و طبق مصوبه کمیسیون او 
به دلیل محکومیت های قضائی و محرومیت اجتماعی متعاقب 

آن، فعالیت حزبی شان غیرقانونی تشخیص داده شده بود.

 اصلاح طلبان همراه دیگر دلسوزان کشور به دنبال 
راهکاری برای بهبود فضای کشور هستند. حسین احمدی، 
سخنگوی حزب مجمع ایثارگران گفت: اصلاحات بر 
مبنای همفکری است.  پیشنهاد ما گفت وگوی رودرروی 
جریانات سیاسی مانند دانشگاهیان، حوزویان، فعالان 
صنفی و مدنی با رهبری است. اگر این گفت وگو بتواند بین 
رهبری و جریانات سیاسی، دانشجویان و حوزویان دلسوزی 
که منتقد وضع موجود هستند و نسبت به برون رفت از 
بحران ها راهکارهایی دارند اتفاق بیفتد، می تواند خیلی از 
مشکلات را شفاف و باعث رفع بحران شود. به نظر می رسد 
این گفت وگوها در سطح عالی ضروری است. گفت وگو 

فی النفسه بسیار توصیه می شود.

  جرم انگاری از طرح های مورد بررسی مجلس است. 
مسعود پزشکیان نماینده تبریز گفت: نکته این جا است که 
مقررات، قوانین و مدیریت ما منجر به برخی مشکلات شده 
و به جای اینکه خودمان را متهم کنیم، می گوییم هر کسی 
این مشکلات را برملا کند، باید مجازات شود این اقدامات 
به جایی نمی رسد. اینها مدام فریاد شفافیت می دهند 
بنابراین همه چیز را شفاف کنند اگر مشکلی وجود دارد 
اجازه بدهند همه مشاهده کنند. از چه می ترسند خلافی 
صورت نگرفته؟ اگر خلافی صورت گرفته باید پاسخگو بود 
اما وقتی خلافی صورت نگرفته اجازه بدهند مردم مشاهده 

کنند چرا باید از شفافیت بترسند؟

 فریادزنندگان شعار 
 شفافیت؛ همه چیز را

 شفاف کنند 


